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Alexander HA USVATER 

"p� � � � � � vM," 
Cristina MODREANU :  Cu prilejul prezentării În capitală a spectacolului "Magister 
Machiavelli ", pe care l-aţi realizat În vara acestui an la Râmnicu Vâlcea, aţi lansat, 
În cadrul unei conferinţe de presă, câteva idei pe care aş vrea să le dezvoltăm. 
În primul rând, opinia dumneavoastră despre o "descentralizare a teatrului" În 
sensul că, aşa cum spuneaţi, " În România teatrul bun nu se mai face În capitală, 
ci În provincie ". Înţelegeţi prin "teatru bun " ceva opus "teatrului comercial" care 
se practică de la un timp În teatrele din Bucureşti? 
Alexander HAUSVATER: Mi se pare esenţial faptul că în provincie poţi avea actorul 
la d ispoziţ ie tot t impu l ,  în cond iţ i i le  în care acolo nu există alte tentaţ i i - televi
z iune ,  f i lm ,  etc . Astfe l ,  el se poate concentra asupra jocu l u i ,  egal izând cumva 
actul  i nterpretări i cu actu l  trăi ri i ,  închegându-se, astfe l ,  o re laţ ie între ce face el 
pe scenă şi  c ine este el  cu adevărat . Pe de altă parte , e l  nef i i nd i ntegrat în 
agitaţ ia masivă d i ntr-o metropolă ,  partea a doua a actu lu i  actoricesc - împărţ it ,  
după mine ,  în execuţie ş i  creaţie - se dezvoltă mai uşor ş i  mai c lar. Atunci  când 
corpu l  nu  este agresat de gri j i ,  preocupări , alte activităţi , procesu l  de creaţie 
este accelerat ş i  nu  mai trebuie "d igerat" l un i  în ş i r. 
C.M. :  Totuşi, nici actorul din provincie nu este ferit de griji, neavând alte surse 
de existenţă În afara teatrului, s-ar putea spune că are chiar mai multe "griji" ce 
ţin de supravieţuire. Spuneaţi că, pe perioada repetiţii/ar la "Livada de vişini" de 
la Teatrul Naţional "Vasile Alecsandri" din laşi, aţi apelat la un exerciţiu anume 
cu actorii. Despre ce era vorba? 
A. H . :  Da, sunt două chest iun i  d iferite . Pentru Magister Machiavelli majoritatea 
actor i lor au ven i t  d in  Bucureşti să l ucreze la Râmnicu Vâlcea, ş i ,  odată ajunş i  
acolo,  s-au transformat brusc f i i ndcă trăiau în alt oraş, mult  mai  l i n işt it .  La laşi  
era altceva - am vrut să găsesc o modal itate pentru actori de a interpreta perso
najele cehoviene prin prisma propriei excentricităţ i .  După mine fiecare persoană 
are o "zonă de excentric i tate" , mai mult  sau mai puţ in ascunsă, mai mult sau 
mai puţin conştientă, negativă sau pozitivă, însă această zonă - în care suntem 
tentaţi să deviem de la o normă de condu ită colectivă, exprimându-ne i nd ivi
dual itatea - există. Porn ind de la acest l ucru am gândit personajele din Livadă . . .  , 
pentru fiecare d i ntre ele imaginând o preocupare artist ică: mama era cântăreaţă, 
Ranevskaia - pictoriţă, Gaev - poet, etc . Just if icarea vieţ i i  lor este actu l  artist ic ,  
e i  se întrunesc pentru a crea , creaţ ia lor  f i i nd poate r id icolă sau neinteresantă. 
Faptu l  că ei au această i l uzie a creativităţi i ,  fără a se gândi la uti l itatea produsu lu i  
c reaţ ie i  lor, î i  face exponenţ i i  unei  societăţ i i  pierdute, care nu  mai  poate exista 
azi şi pe care de aceea o ş i  regretăm . S ingura modal itate de a-i face pe actori să 
înţeleagă toate astea era să-şi observe conduita lor personală, gânduri le si emoti i le ,  
ş i  nu să se gândească "cum ar f i  să f ie" . În loc să " i nventeze" person�je le ,  i �am 
provocat să găsească în e i ,  pr in scris (au ţ inut un jurnal al întâmplări lor lor zi l n ice 



d in  care s-au insp i rat) ,  pr in observaţ ie, pr in sondarea acelei zone excentrice a 
eu lu i  lor, pr in  date despre personaje. Anal izându-se atent, f iecare d intre ei au 
observat la sfârş i tu l  unei z i le că este un  cameleon ,  că toţi pu rtăm mai multe 
măşt i ,  în funcţie de împrejurăr i .  Cred că în teatrul c lasic se face o mare greşeală ,  
alcătu indu-se d i str ibuţ i i  după vârsta b io logică a actoru l u i  - fără să se dea 
importanţă ide i i  că f iecare om este suma vârstelor sale. Pe m ine mă intere
sează ca actorul să poată reflecta asupra total ităţ i i  vârstelor pe care le-a trăit şi 
le va tră i ,  fără să fie înch is  în vârsta la care a ajuns într-un  moment anume. Mai 
ales că n imeni  nu  mai dă atenţie momentu l u i  prezent ,  ch iar din c l ipa în care 
acesta s-a epu izat , oamen i i  se mu lţumesc să trăiască prezentu l ,  iar de gândit 
se gândesc la trecut sau la v i i tor. Cehov f i i nd un  gen iu ·ar observăr i i  uman ităţi i ,  
c u  mic i le  i nc idente d i n  care este ea alcătu ită, u n  gen iu a l  deta l i i lor semnifi 
cat ive - o femeie cu un căţe l ,  un bătrân care traversează strada în goană, 
un sufleur răc it -, toate aceste observaţ i i  excentrice îţ i arată că "deviaţ ia" de la 
norma comu nă este su rsa i nd iv idua l i smu l u i .  El este pasionat să-şi scoată 
personaje le d in  anon imat pr in  aceste amănunte, de aceea Cehov este azi 
i nteresant, într-o epocă de totală un iformizare ,  cum n-au mai fost altele în istoria 
l um i i .  
C . M . :  Dramaturgul Horia Gârbea, cu care aţi lucrat ultimele spectacole, spunea 
despre dvs. că Încercaţi să găsi,ti În spectacolele pe care le faceţi "esenţa 
contemporaneităţii". Cum vă alegeţi, În funcţie de acest scop, textele pe care 
să le "montaţi" după ce le-aţi "demontat"  În prealabil? 
A H . :  Întotdeauna procesul  de alegere a textu lu i  a fost pentru m ine ,  foarte bizar: 
pur ş i  s imp lu ,  la un moment dat ,  v ine t impul  lor. Un exemplu e Cehov: u l t imu l  pe 
care l-am făcut, Unchiul Vanea, datează din an i i  '80. Simţ i  la un moment dat, în 
evoluţia ta, că anumite texte au o re laţ ie cu ceea ce trăieşt i .  I ar ceea ce trăim 
acum este aceea că, f ie că vrei  sau n u ,  eşti legat în felur i  d iferite de tot restul 
planete i ,  care a ajuns foarte "mică" . Ne îmbrăcăm la fel ,  mâncăm la fel ,  ascu ltăm 
aceeaşi muzică şi  avem acces la aceleaşi şt ir i de pe tot g lobu l .  Ne-am p ierdut 
rădăc in i le etn ice, naţionale ,  ne-am p ierdut specificitatea. Din această cauză se 
vede o pierdere a pasiun i i ,  a p lăcer i i  de a tră i ,  a emoţ i i lor extreme, a aventu r i i .  
N ic i  măcar t iner i i  nu  ma i  au gustul  s ituaţ i i lor pericu loase . Confortu l  e la ord inea 
z i le i ,  oamen i i  nu se mai gândesc decât cum să acumuleze şi  cum să păstreze 
ce au acumulat. Eşti ceea ce ai - aceasta e deviza z i le i , nu ceea ce gândeşti , c i  
ceea ce ai ! În acelaşi t imp,  există o avalanşă de vulgaritate în artă pe care eu 
cred că trebu ie să o luăm în consideraţie fără să evaluăm: e bun, e rău? Ceea 
ce mi se pare însă mai g rav este că astăz i potenţia lu l  uman nu mai poate 
ajunge la aceeaşi rea l izare ca ier i . Oameni i  au prea mu lte de făcut ş i  nu mai au 
t imp să se descopere, să se re i nventeze, să-şi sondeze "partea excentrică" , 
i nconştientă. Totu l  e p lan if icat în viaţa omu lu i  de azi ,  f iecare vârstă - umanitatea 
mai există doar acolo unde mai sunt oameni care au "deviat" de la această 
programare . Numai pr in prezentarea acestor persoane deosebite,  ca eroi sau 
ca victime, îi poţi scoate pe cei la lţ i  d i n  ritmu l  lor spre n icăieri . Atunci  e i  se vor 
opri , se vor întoarce spre ei înşiş i  înţelegând: totu l  porneşte de la mine ,  c ine 



sunt eu? Peste tot în lume generaţia de azi e i nferioară "generaţie i  boom" a 
pări nţ i lor lor, acei h ipp ies m inunaţi care făceau sex pe stradă, fumau mari juana, 
demonstrau împotr iva războ i u l u i  d i n  V ietnam , care au  trec ut p r i n  toate 
experienţele pos ib i le .  Cop i i i  lor sunt produsul unei lenevir i  sp i ri tuale,  ai unei  
l i pse de curiozitate . Umblând peste tot în lume,  în ţări foarte d iferite, m-am 
speriat pentru că am avut impresia că, ori unde m-aş fi dus ,  eram într-un stat 
american . 
C.M. :  Vi se pare că România a Început să semene cu un stat american? 
A. H . :  Român ia este ţara unei existente absurde . Pe mine fiecare moment a ic i  
mă miră ,  fiecare cuvânt. Nu  înţeleg cum gândesc oameni i ,  de ce nu au o reacţie 
când le vorbeşt i ,  mi se pare că teatrul se face a ic i  pe stradă, tot t impul .  I novaţia  
în  teatru poate ven i în  acest moment d i ntr-o ţară ca  Român ia cu cond i ţ ia 
ca artistu l  de a ic i  să se ferească de imitaţie şi să lucreze cu propr i i  le- i  idei . Tot 
ce s-a făcut în Occident e fumat ,  epuizat. Formule noi , cu  adevărat , vor ven i  
d i ntr-o necesitate a spectatoru l u i  de azi ,  a acestui  i nd ivid care trăieşte absurdu l  
cot id ian .  E l  doreşte să  vadă în  teatru o mărtur ie a acestei existenţe, or, eu n-am 
văzut încă o p iesă de teatru românească, contemporană,  care să egaleze 
absurdu l  de pe stradă, să redea situaţi i le incred ib i le în care se află ,  deseori , 
român i i .  Dramatu rg ia românească nu  are reacţie la  ceea ce se întâmplă ,  ceea 
ce este grav, pentru că pr in teatru poţi sch imba ceva în v iaţă, spunând că nu 
accepţi să te supui  absurdu lu i ,  odată conştient de el . 
C.M. :  Aveţi o teorie şi despre public care s-a transformat din pasiv În activ , 
lucru de care artistul român nu ţine cont În nici un fel . . .  
A. H . :  Vreau s ă  fac o d iferenţă între pub l icu l  "de premieră" , pasiv în conti nuare 
şi pub l icu l  obişnuit  care iese uneori - ş i  mi s-a întâmplat să văd asta la specta
colele mele - d in  mut ismul său . Or, mi se pare că este obl igaţia actu lu i  artis
tic să-I scoată pe om d in  i nerţ ie ,  să-I transforme într-un "articu lator" . În curând ,  
f iecare spaţ iu cu potenţial teatral va  f i  descoperit o dată cu producţia real izată 
acolo.  Nu se vor mai adapta ide i le la un spaţ iu ,  ci se va găsi un spaţ iu pentru 
idei le creatoru lu i .  Din această cauză şi publ icu l  se află la o " răscruce de drumuri " . 
Am auzit mulţ i  - prea mu lţ i  - oameni de teatru spunând "pub l icu l  n-ar accepta 
asta , sau asta" , dar nu mi s-a doved it că ar fi aşa n ic iodată. Când am mers la 
laşi  să fac Teibele şi  demonul ei, mi s-a spus - "a ic i  avem un pub l ic  obişnuit cu  
Ch i r iţa" . Nu  e adevărat! Au fost ş i  acolo oameni care au reacţionat la teatru ca 
în faţa unu i  act  vital. Ce mă i nteresează ce l  ma i  mult  este să fac un  teatru care 
să fie o i'ntâlnire de viaţă, una care să nu fie u i tată. Nu vreau să mi se dea note , 
c i  să primesc reacţ i i ,  să am dovada că am i ntrodus actu l artistic în morfologia 
unui  i nd iv id ,  în vocabularul său existenţ ial , un spectacol al meu să f ie pentru el  
un  punct de referinţă în v iaţa l u i ,  ca ş i  o pos ib i l itate de a se expr ima în sala de 
teatru . Omul de azi se ascunde în întuner icu l  săl i i  de teatru , or ,  un spectacol de 
teatru bun ,  ch iar ş i  unu l  c las ic ,  îi dă senzaţ ia că ceva i se întâmplă l u i ,  persona l ,  
î l  scoate d in  anonimat, î i  dă un moment de eroism . Cum spune Andy Warhol , 
"orice om are în viaţa l u i  un  moment la rampă" . După mine nu există oameni  mai 
buni sau mai răi ,  mai profunzi sau mai superficia l i :  există doar oamen i  care nu  



şti u  sau nu  pot să-şi exploateze potenţ ia lu l  de care d ispun .  I ar teatrul trebuie 
să- i  înveţe asta . 
C . M . :  Cum va arăta, după dumneavoastră, teatrul secolului XXI, sau măcar 
cum va arăta "teatru/ lui Hausvater" În secolul ce vine? 
A. H . :  Teatru l vi itoru lu i  este un teatru al mai mu l tor forme , nu al unui s ingur sti l .  
Toate sti lu r i le  vor f i  scoase d i n  " lada d e  gunoi " ş i  amestecate ca într-un tablou 
de Chagal l sau de Dal i .  Vor f i  deopotrivă forme deja experimentate şi forme 
necunoscute . M ie ,  unu l ,  nu-mi p lace actu l  art ist ic perfect , n ic i  actorul care nu  
greşeşte, nu vreau un mecanism perfect, vreau să  văd umanitatea chiar în greşe l i ,  
în  acele  aşa-z ise " imperfecţ iun i " . Aşa că voi ţ ine în cont inuare cont ş i  de asta, 
ca ş i  de faptul  că omul  trebuie să recunoască spectacolele unu i  creator, să şt ie ,  
după anumite semne, dacă a mai văzut ş i  alt spectacol al l u i .  Eu văd spectacolu l  
vi itoru lu i  ca pe o conversaţie între total itatea oameni lor de pe scenă cu total itatea 
celor d in  sală, o comun icare asemen i  celei de pe I nternet. Spectatorul vi itoru lu i  
va f i  un  creator, e l  va reinventa acţ iunea, va imag ina sfârş i tu l  unei poveşt i ,  va f i  
un  partener a l  creatoru l u i .  C lasic ismul  va trebui  permanent revăzut, ca ş i  cum 
Shakespeare sau Cehov ar  trăi în  z i le le  noastre . M iza în  spectacolu l  vi itoru lu i  va 
f i  sugestia - cum sugerezi astfe l încât spectatorul să-şi cont inue ş i  s ingur  
povestea. Nu  va ma i  exista un început,  un mij loc ş i  un sfârş it ,  spectatorul va 
putea intra în t impul  desfăşurări i  acţ iun i i  ş i  p leca înainte de terminarea e i .  Actor i i  
nu  vor mai f i  sclav i i  prezenţei spectatorul u i .  Sunt ş i  mu lte necunoscute, dar 
orice s-ar întâmpla nu  trebuie să u ităm,  că imaginaţ ia ş i  pas iunea noastră sunt 
ne l imitate. Nu avem l imite!  

Cristina MODREANU 

Încă de la i ntrare, când treci pr in tune
l u l  întunecat , unde te întâmp ină u n  
bătrân nerăbdător, cu  u n  fe l i nar în 
mână, umbra lu i  Hausvater se iveşte 
smulgându-te d in  cotid ian , e l im inând 
" i luz i i le " celor care au ven i t  la teatru 
p e n t ru  o seară " d econectan tă  ş i  
agreabi lă" . Pentru reg izoru l Alexander 
Hausvater, teatrul e ceva esenţial ,  vital , ·  
u n  pa r i u  pe v iaţă ş i  pe moarte ,  o 
experienţă decis ivă.  O d e monstrea78 
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o dată în p lus cu spectacolu l  Magister 
Machiavelli pentru care a mob i l izat 
actori ai teatre lor bucureştene,  dar ş i  
d in Râmnicu Vâlcea, oraş desch is  d i n  
punct de  vedere teatral , unde au  mai 
montat în u l t im i i  ani Dan Micu şi S i lv iu 
Pu rcărete . S pectaco l u l  p rod u s  de 
Teat r u l  Ar ie l  (cu  spr i j i n u l  Teat ru l u i  
Odeon ) ,  care îş i cont inuă exi stenţa 
(până când ,  nu se şt ie ,  d in  l i psă de 
sponsori ,  s inguru l  imp l icat până acum 


